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طی هفته جاری بالاخره خیابان های شهرها رنگ آرامش 

را به خود دیدند. آشوبگران یا از خیابان ها به خانه رفتند یا 

به زندان. اگرچه این آرامش هم نتوانست قفل نصب شده 

به اینترنت را باز کند، اما زبان برخی عناصر و چهره های 

شناخته شده در عرصه سیاست و فرهنگ را باز کرد.

اگر از سخنان سخیف برخی چهره های منتسب به یک 

جریان تندرو بگذریم که بیشتر شبیه شاخ وشانه کشیدن 

و فحاشی به معترضان است و اجتماع گروه های مخالف 

جمهوری اسلامی در برلین راهم خیلی جدی نگیریم، به 

سخنان افرادی می رسیم که قرار است نقش راهنمایی 

مردم در عرصه فرهنگ و سیاست را بازی کنند،یعنی ائمه 

جمعه و جماعات.

طی هفته گذشته ائمه جمعه شهرهای مختلف کشور 

اشاره هایی به مساله اعتراضات و معترضان داشتند.

برخی آمارهایی از بازداشت شدگان دادند و گفتند که 

آن ها فرزند طلاق هستند یا کم سوادند و بی سواد یا فلان 

و بهمان عیب رادارند.

برخی دیگر هم به نقش خواص بی بصیرت اشاره کردند 

و گفتند که این ها هم از این آب گل آلود ،ماهی صید 

کردندوگفتند که باید شیر اینترنت را هنوز محکم تر بست 

تا مبادا دشمن از این راه به خانه های مردم هجوم بیاورد 

و چه و چه ...

اما هیچ کدام از ائمه جماعات نگفتند که حرف مردم چه 

بوده که کار به اعتراض کشیده است.

آیا واقعا به گفته این جماعت، مردم درد لخت شدن 

دارند،یعنی به خاطر این، اعتراضات شکل گرفت که 

حکومت اجازه نمی دهد مردم،لخت در خیابان بچرخند  

یا واقعا دانشجویان مشکل استخر مختلط دارند که لب 

به اعتراض گشودند؟

هر انسان عاقل و فهیم می داند که مردم از اقتصاد نابسامان 

کشور ناشی می شود.

این مشکلات اقتصادی است که عمده مشکلات زمینه ساز 

بسیاری از آفت ها و آسیب های اجتماعی شده است. افزایش 

دزدی ، کلاهبرداری ،زباله گردی ،کارتن خوابی و ... نتیجه 

همین فقری است که به مردم کشور تحمیل شده است.

این در حالی است که این مشکلات فقط برای مردم 

است،مدیران و مسوولان حکومتی ،نه تنها از این مشکلات 

مبرا هستند بلکه هرروز خبری از اختلاس  حقوق های 

نجومی ، املاک هزاران میلیاردی و حضور و اعزام فرزندان 

آن ها در خارج از کشور مخابره می شود و مردم را دچار 

دوگانگی فرهنگی می کند  که چطور می شود غرب با تمام 

مظاهرش برای مردم ایران جهنم تصویر می شود، در حالی 

که برای فرزندان مسوولان حکم بهشت برین را دارد.

این ها همه البته مربوط به امروز و دیروز نیست، سال هاست 

این دمل چرکی در تن جمهوری اسلامی خانه کرده، اما 

تا دولت قبل حاکم بود،ائمه جمعه باقدرت صدای مردم 

را فریاد می زدند،برخی حتی این صدا را در بلندگو چنان 

فریاد می زدند که چند برابر هم می شد.مردم هم احساس 

می کردند جایی هست که صدای آن ها را بشنود و به گوش 

مسوولان برساند.

اما از زمان روی کار آمدن دولت رییسی،انگار به ناگهان 

مشکلات مردم حل شد،دیگر نه حرفی از گرانی های 

افسارگسیخته بود، نه سخنی از مشکلات اجتماعی .

ائمه جمعه که زمانی مدام دردها و مشکلات مردم را حتی 

چند برابر بر سر مسوولان می کوبیدند،مردم را توصیه 

به صبر می کردند، حدیث و روایت می آوردند و شعب 

ابی طالب را ترسیم می کردند فقر و فساد را که زمانی ناشی 

از بی عرضگی مسوولان می دانستند، اکنون و در چرخشی 

180 درجه ای حاصل گناه و انحراف مردم عنوان کردند.

و همه این ها باعث شد تا مردم احساس کنند دیگر حرفشان 

خریداری ندارد،صدایشان در گلو خفه شده و حتی ائمه 

جمعه هم طرف دولت ایستاد،و مردم را در سوی مقابل 

،بیخ دیوار قرارداده اند.بماند که همین دیدگاه در مسایل 

فرهنگی هم نمود پیدا کرد و دولت به پشتیبانی و تحریک 

برخی ،حلقه را بر مردم گیرافتاده کنار دیوار تنگ تر و 

تنگ تر کرد و علاوه برگشت ارشاد،دوربین مخفی و جریمه 

در خیابان و ... را بر آن ها تحمیل کرده تا بالاخره کار به 

عصیان و اعتراض خیابانی کشید. اما حالا باز دوباره این 

چرخه در حال تکرار است،اکنون که احساس می کند بر 

معترضان غلبه کرده و مسلط شده اند،زبان به تمسخر و 

تحقیر گشوده اند، غافل از اینکه اگر بازهم صدای مردم 

شنیده نشود،دور تکرار می شود.پس چه بهتر که ائمه 

جمعه فارغ از وابستگی های خانوادگی و باندی و جناحی 

،زبان اعتراض به حق مردم شوند تا آن ها هم نماز جمعه را 

ماوا وپناهگاه خود بدانند و به جای تجمع در خیابان که 

احتمال سواستفاده از آن وجود دارد،در نماز جمعه حاضر 

شوند و مطالبات خود را همراه با امام جمعه فریاد بزنند.

چنین نظامی نه تنها به سمت اضمحلال حرکت نمی کند،که 

هرروز قوی تر و بالنده تر به سوی پیشرفت سیر می کند و 

مردم آن هم از ثروتی که خدا برایشان مقدر کرده ،اندکی 

بهره مند خواهند شد.

نخست پیشنهاد می دهد

شهردار مشهد خواستارشدمعترضان به نمازجمعه بروند

 افزایش اختیارات
 مدیریت کلان شهرها

شهردار مشهد بر لزوم افزایش اختیارات شهرداری های 

کلان شهرها و افزایش سهم دولت در گسترش حمل ونقل 

عمومی و احیای بافت فرسوده شهرها تأکید کرد.

سید عبدالله ارجائی در یکصد و چهاردهمین نشست 

مجمع شهرداران کلان شهرهای کشور در مشهد 

اظهار کرد: امروز نزدیک به ۷۵ درصد جمعیت کشور 

در مناطق شهری هستند و حدود هزار و 100 شهر 

خادم مردم در قسمت های مختلف هستند.

وی بابیان اینکه بیش از نیمی از این جمعیت ایران 

در کلان شهرها و مراکز استان ساکن هستند،افزود: 

مروز بودجه و اعتبارات مدیریت شهری بسیار خوب 

است و شهرداری تهران بیش از ۵0 هزار میلیارد 

تومان و مشهد ۲۶ میلیارد تومان و شیراز و اصفهان و 

غیره بیش از 10 هزار میلیارد تومان بودجه و امکانات 

بسیار خوبی دارند.

ارجائی خاطرنشان کرد: در عرصه ای مانند ورزش  

امکاناتی که در اختیار مدیریت شهری وجود دارد 

قابل مقایسه با غیر آن نیست اما در حوزه آسیب های 

اجتماعی، امکانات بسیار زیادی در عرصه کشور 

عرضه ۲۵  مانند  زیادی  مسوولیت های  و  داریم 

خدمت به صورت مستقیم بر عهده ما است.وی اضافه 

 کرد: شهرداری به صورت شبانه روزی در ایام هفته 

در خدمت مردم هستند، در حوزه فرهنگی، خدمات 

شهری، حمل ونقل و... در خدمت مردم هستیم، عدم 

تناسب شرح وظایف ها و اختیارات محدود از مشکلات 

جدی ما است کمااینه ما اختیار کافی برای انجام 

اقدامات نداریم.

شهردار مشهد گفت: اینکه قالیباف سال ها شهردار 

تهران بوده، بسیار نکته خوبی است زیرا از جایگاه 

شهرداری ها، موانع و چالش ها آگاه هستند و می توانند 

آن را رفع کنند.

ارجائی عنوان کرد: یکی از درخواست های ما، افزایش 

اختیارات مدیریت شهری به ویژه در کلان شهرها است  

امروز اختیار شهرهای کلان به استثنا تهران با دیگر 

شهرهای کم جمعیت تفاوتی ندارد و ما با قوانین و 

اختیاراتی شهر مشهد با سه میلیون و پانصد هزار نفر 

جمعیت را مدیریت می کنیم که شهرداری با جمعیت 

100 هزار نفر مدیریت می کند لذا این مسایل با 

وظایفمان همخوانی ندارد.

ارجائی مطرح کرد: موضوع دیگر رفع موانع در استفاده 

شهرداری ها از روش های متنوع تامین مالی به ویژه 

در فاینانس است؛ یک آسیب شناسی کامل ما را به 

این نتیجه می رساند که دوره های گذشته مدیریت 

شهری نتوانسته از فاینانس استفاده کنند.

وی ادامه داد: نکته آخر توجه ویژه مجلس به حمل ونقل 

بومی است؛ سهم حمل ونقل عمومی ۶ هزار میلیارد 

تومان است که نیمی از آن بر عهده شهرداری ها است 

که رقم بسیار ناچیزی است و مساله چند جانبه ای 

برای شهرداری ها به وجود آورده زیرا افرادی که از 

اتوبوس استفاده می کنند، رده بالای اقتصادی ندارند.

ایام قبل از انتخابات مجلس و ریاست جمهوری را 

یادتان هست که اصولگرایان هرروز سخنرانی و مصاحبه 

می کردند و ائتلاف و حزب جدید راه می انداختند؟ 

یادتان هست برای کسب رای از این مسجد به آن 

مسجد و از این دانشگاه به آن دانشگاه می رفتند؟

در 30 روز گذشته که کشور دچار التهاب شد، چند 

نفرشان در مساجد و دانشگاه ها حاضر شدند تا 

با همان مردم حرف بزنند؟ چند نفرشان اصلا در 

دسترس هستند؟ چند نفرشان اصلا اگر هم در 

دسترس باشند، از خودشان تحلیل دارند که به 

مخاطب منتقل کنند؟ چند نفرشان اصلا قدرت 

اقناع دارند و بلدند با مردم حرف بزنند؟

بگذارید نام ببرم. در انتخابات های اخیر »شورای 

ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی« میدان داری کرد و 

گفت به هر لیست و فردی که ما می گوییم رای بدهید. 

هرکسی هم غیر این عمل کند وحدت شکن، خائن، 

بی بصیرت و... است. شد آنچه شد و هر آنچه که این 

آقایان دیکته کردند را بخشی از مردم نوشتند و بخش 

زیادی از مردم هم اصلا در انتخابات شرکت نکردند و 

درهرصورت آنچه این جریان دوست داشت به وقوع 

پیوست. حالا سوال اینجاست که چند نفر از آقایانی 

که برای جبهه انقلاب پشت پرده تصمیم می گرفتند 

و لیست می بستند و نامزد معرفی می کردند الان 

وسط میدان هستند؟

این روزها از آقایان... نامی شنیده اید؟ سخنرانی 

خاصی دیده اید که بتوانند نه عامه مردم بلکه فقط 

نیروهای اصولگرا را قانع کنند؟ طبیعتا خیر. اما 

از سال دیگر همین ایام اسامی نامبرده با تعداد 

در  هرروز  مشابه،  چهره های  از  دیگری  کثیر 

 مساجد، دانشگاه ها و سایر محافل رویت خواهند 

شد. 

اعتراض در خیابان ،مسوولان در تعطیلات!

خبر

 انسان، زندگی، آزادی
 شعار ایران اسلامی

»زن، زندگی، آزادی«! چه شعار جذاب و جالبی! اینجانب برای اینکه 

موضع خویش را نسبت به این شعار مشخص کرده باشم، عرض می کنم 

که با این شعار صد درصد موافقم! نه فقط زن، که مردها هم به دنبال 

همین دو عنصر گم شده »زندگی« و »آزادی« باید باشند. ارزش و محور 

بودنِ این دو عنصر، محدود به زنان نیست، بلکه شامل هر زن و مردی 

هست! بنابراین باید گفت: انسان، زندگی، آزادی! انسانیت انسان به 

تمایزی است که در نوع  »زندگی« و زیست خود، با دیگر موجودات دارد. 

واقعا اگر حیات انسان ـ یعنی همان زیست واقعی و عینی او ـ از تحرک، 

پویایی، رشد، عقلانیت، تعالی، روشنایی و پاکی برخوردار نباشد، چه 

چیزی انسان را از سایر موجودات متمایز می کند؟!

اگر انسان از »آزادی« که یکی از مهم ترین مؤلفه های زندگی مطلوب 

است، برخوردار نباشد، زندگی چه ارزشی خواهد داشت؟!

شعار »زن، زندگی، آزادی« به مراتب از شعار »نان، مسکن، آزادی« ـ که 

توسط گروه های مخالف نظام، در سال های نخست پیروزی انقلاب 

مطرح می شد ـ پیشرفته تر و جذاب تر است. هرچه بیشتر می اندیشیم، 

می بینیم شعار »انسان، زندگی، آزادی« شعار درستی است که ازقضا 

نظام جمهوری اسلامی در عمر بابرکت خود بر همین ها پافشاری 

کرده و البته شعارهای دیگری را نیز ـ که بدون آن ها معنای منطقی 

و قابل قبولی برای این دو عنصر نمی توان ارائه داد ـ به این ها افزوده 

است. ازجمله، دو شعار »عقلانیت« و »عدالت«؛ که به نظر می رسد  دو 

عنصر »زندگی« و »آزادی« اگر با »عقلانیت« و »عدالت« تفسیر نشود، 

هرگز نمی توان از آن دفاع کرد! به ویژه »عدالت« و برابری انسان ها از 

حق برخورداری از این دو عنصر!!بازهم می گویم که اینجانب، از شعار 

»انسان، زندگی، آزادی« دفاع می کنم و معتقدم ایران اسلامی و انقلابی 

امروز در سطح ملی و جهانی از معنای معقول و عادلانه این شعار دفاع 

می کند و همین شعار را برای راهبردهای کلان خود برگزیده است. 

البته اقدامات و تنش هایی که در ذیل این شعار شاهد آن بودیم، هیچ 

نسبتی با این شعار جذاب و درست ندارد، و نعل وارونه ای است که 

مخالفان معنای حقیقیِ این شعار می خواهند بزنند و آن را با تحریف و 

تقلیل توسط رسانه های سردمداران جنایت و استبداد، نسخه بدلیِ یک 

حرکت مردمی و انقلابی قرار دهند. هرچند این گونه حرکت ها، طرحی 

افشاشده و نخ نما است و همچون کف روی آب، گذرا و محو شدنی است.

درخواست وزیر کشور از مردم
وزیر کشور از مردم خواست که مطابق با الگوی مصرف و دستورالعمل 

اعلام شده از سوی وزارت نیرو عمل کنند تا مشکل کم آبی برطرف 

شود. در همین راستا نیز بازهم از مردم می خواهم که در مصرف 

آب صرفه جویی کنند.

احمد وحیدی به موضوع ایمنی سازه ها و ساختمان ها اشاره کرد و 

گفت: در بخش ساختمان های نا ایمن و شناسایی و مقاوم سازی 

آنها، اقدامات خوبی انجام شده و قرارگاهی نیز در این بخش شکل 

گرفته است، خوشبختانه ارزیابی های خوبی برای سازه های ناپایدار 

در حال انجام است و باید بیان کنم مسائلی که می تواند برای شهر 

تهران مشکل ایجاد کند در این جلسه بررسی شد و مصوبات جلسات 

گذشته نیز پیشرفت خوبی داشت.

  صاحب امتیاز و مد   یرمسوول: دکتر علی پاکباز خسروشاهی
  زیر نظر شورای سردبیری
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این روزها با بازگشایی مدارس و مراکز 

آنفلوانزا  همه گیری  شیوع  آموزشی، 

برمدار سرعت قرارگرفته، بطوریکه مراکز 

درمانی مملو از مبتلایان به این بیماری 

ویروسی شده است.

آنفلوانزا درحالی که هنوز زمستان نیامده  

زودتر از انتظار رسید، اکنون در جامعه با 

یک جهش و تعداد رو به افزایش بیماران 

مبتلابه آنفلوانزا به خصوص دانش آموزان 

روبه رو شدیم، درواقع آنفلوانزا امسال 

زودتر از سال های قبل شیوع پیدا کرد  

در سال های قبل معمولا از اواسط آبان با 

افزایش موارد آنفلوانزا مواجه می شدیم 

اما امسال چند هفته زودتر شروع شد و 

ادامه خواهد داشت.

برخی از پزشکان بر این باورند که دلیل 

همه گیری شیوع آنفلوانزا زودتر از معمول 

کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی 

است، دریکی دو سال قبل مردم به دلیل 

نگرانی از شیوع کرونا از ماسک استفاده 

می کردند اما الان که آمار موارد ابتلا 

و مرگ ناشی از ویروس کرونا کاهش 

پیداکرده و ماسک ها را کنار گذاشتند 

در چنین شرایطی اگر یک نفر به آنفلوانزا 

مبتلا شود زنجیره ابتلای سایر افراد هم 

شروع خواهد شد.

در این وضعیت دانش آموزان بیشتر 

دچار این بیماری شدند بطوریکه وقتی 

یک فرد در کلاس درس آلوده به ویروس 

آنفلوانزا باشد تا سایر دانش آموزان هم 

مبتلا شوند، هرکدام هم قابلیت این 

رادارند در منزل خانواده هایشان را به 

ویروس آنفلوانزا آلوده کنند، والدین 

حضور  با  هستند  شاغل  چون   هم 

در محل کار می توانند سبب آلوده شدن 

همکارانشان به ویروس شوند، همین 

می شود که یک سیکل معیوب برای 

 چرخش بیماری ادامه پیدا می کند 

و زنجیره وار همه گیری آن اتفاق می افتد.

استفاده از ماسک

در این راستا مرکز مدیریت بیماری های 

واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی نیز در اطلاعیه ای از مردم خواست 

بر کاهش ابتلا به آنفلوانزا حتما ماسک 

بزنند.

 این مرکز با اشاره به این که در راستای 

مراقبت و کنترل بیماری آنفلوانزا و 

 سایر بیماری های واگیر شدید تنفسی 

 و کاهش حساسیت عمومی نسبت 

به رعایت اصول بهداشت فردی و عمومی، 

ایجاد آمادگی های لازم با شروع فصل 

سرما الزامی است، ۶ کار اساسی در 

کنترل و پیشگیری از انتقال و انتشار 

بیماری های تنفسی، را به این شرح 

اعلام کرد: پوشاندن دهان و بینی در 

 هنگام سرفه و یا عطسه کردن)ترجیحا

 استفاده از ماسک یکبار مصرف(، 

مکرر دست ها  و  مداوم  شستشوی 

)ترجیحاً با آب و صابون و به طریقه 

 صحیح(، نوشیدن آب و مایعات کافی 

و استراحت کردن، استفاده از داروهای 

ضدویروسی درصورتی که سیستم ایمنی 

آسیب پذیری داشته باشید و بنا به 

تشخیص و تجویز پزشک، عدم استفاده 

خودسرانه داروهای آنتی بیوتیک؛ این 

داروها بر روی سرماخوردگی و آنفلوانزا 

و بیماری های ویروسی تاثیری ندارند، 

 پرهیز و عدم حضور در اماکن عمومی

 و تجمعات.

شدت موارد ابتلا به آنفلوانزا 
ابراهیم قادری رییس اداره مراقبت مرکز 

مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت  

درمان و آموزش پزشکی هفته گذشته در 

گفت وگو با ایرنا از شدت موارد ابتلا به 

آنفلوانزا در کشور خبر داده بود و گفته 

بود این بیماری پرسر و صداست و به 

همه گیری تبدیل می شود.

وی افزود: در سه هفته اخیر موارد ابتلا 

به آنفلوانزا در کشور افزایش چشمگیری 

داشته و به نظر می رسد فصل شیوع این 

بیماری آغازشده است و روند مبتلایان 

صعودی بوده و در ماه های آینده بیشتر 

می شود.

قادری تصریح کرد: سطح ایمنی عموم 

جامعه به ویژه کودکان در برابر ابتلا به 

آنفلوانزا و ویروس های تنفسی پایین 

 آمده به همین دلیل این قشر از افراد 

در معرض مبتلا شدن به این بیماری 

هستند و درواقع در ماه های آینده طغیان 

این ویروس تنفسی را تجربه خواهیم کرد.

پرخطرهاواکسنبزنند
این مقام مسوول در وزارت بهداشت 

خاطرنشان کرد: ضرورت دارد افراد 

کودکان سال،   ۶۵ از  بالاتر   مسن 

 زنان باردار و مبتلایان به بیماری های 

 قلبی، ریوی، کلیوی و  آسم، دیابت

 نارسایی قلبی، بیماران دیالیزی، بیماران 

تحت شیمی درمانی و افراد با نقص 

 ایمنی سریع تر واکسن آنفلوانزا را تزریق

 کنند.

مراقب باشید 

حمله پاییزی آنفلوانزا به کودکان 
فهمیده ها جگر شیردارند

غلامرضابنیاسدی

بچه های ما هم بزرگند. بزرگ تر از خیلی ها که شاید شناسنامه شان 

صدسالگی را گواهی دهد اما شاخص های معرفتی آنان را در کوچکی 

ثبت می کند. بچه های ما اما نه تنها بزرگند که برای بزرگی هم 

معنایی بزرگ تر تعریف می کنند. فکر می کنم در تعریف فرزندان 

ما باید این بیت شعر را خواند که؛

ایل ما، ایل عجم هاست که یک کودک ما

جگری با جگر شیر برابر دارد

یک نمونه از این جگرداران، فهمیده است. حسین فهمیده، شهید 

حسین فهمیده که به گفته شهید آوینی، پیکرش زیر تانک تکه تکه 

شد و به آب و باد و خاک و آتش پیوست اما... راز خون آشکار شد. 

راز خون را جز شهدا درنمی یابند. برای شهید شدن هم باید شهید 

زیست. باید غیرت را زندگی کرد چنان که فهمیده زندگی کرد. او 

در یک لحظه زاده نشد و به شهادت نرسید. ستاره ای نبود که به 

یک لحظه بدرخشد و برود. او ستاره دنباله داری بود که قدم به قدم 

خود را به قله شهادت رساند. این گواهی ویکی پدیاست درباره 

او؛" وی در بیست و ششم شهریورماه 13۵۹ پنج روز پیش از اعلام 

رسمی آغاز جنگ همراه نیروی مقاومت بسیج به جبهه خرمشهر 

اعزام شد. ازآنجاکه در روزهای نخستین از شرکت او در خط 

مقدم جلوگیری می شد با تلاش هایی ازجمله یک نفوذ چریکی 

 به خط نیروهای دشمن برای حضور در خط مقدم اجازه گرفت. 

وی در غروب سی و یکم شهریور 13۵۹ از نخستین روزهای اعلام 

تجاوز نظامی ارتش عراق همراه با محمدرضا شمس در جبهه نبرد 

حضور رسمی یافت. این دو، یک بار در مهرماه زخمی شده و به 

بیمارستان بندر ماهشهر اعزام شدند. چند روزی پس از بهبودی 

با ترخیص از بیمارستان و بازگشت به جبهه و پایان دادن مجدد 

به مخالفت فرماندهان با حضورشان به خط مقدم اعزام شدند. 

فهمیده بار دیگر در بیست و هفتم مهرماه طی مقاومت در برابر 

حمله های دشمن دوباره زخمی شد. او سرانجام در 8 آبان ماه 

13۵۹ در کوت شیخ در آن سوی شط خرمشهر کشته}شهید{ شد؛ 

 و بقایای بدنش}پیکر مطهرش{ در بهشت زهرای تهران دفن شد.

" پیکرش دفن شد در بهشت زهرا اما یادش پرچم یا زهرا شد به روزگاران 

در جبهه دفاع از عزت و شرف ایران اسلامی. نامش برند معتبری شد 

که کودکان ایرانی را عظمتی بی همانند بخشید. آنان که به راه او 

باور دارند امروز هم می توانند چون او معجزه کنند.

کاهش ذخایر خونی در خراسان رضوی

آژیر قرمز به صدا در آمده است 
ریحانهبرومند

 سازمان انتقال خون خراسان 

رضوی در وضعیت هشدار و 

آژیر قرمز به صدا درآمده است . 

روابط عمومی انتقال خون خراسان 

رضوی در اطلاعیه ای اعلام کرد 

"  با سرد شدن هوا  با کاهش شدید مراجعه مردم مواجه هستیم ، از 

مجاوران و زائران بارگاه ملکوتی حضرت رضا ) ع ( درخواست نمود تا با 

حضور در پایگاه ها و اهدای خون به یاری بیماران نیازمند بشتابند . در 

این اطلاعیه با اشاره به لزوم حفظ ذخایر خونی و جلوگیری از کاهش 

ذخایر خونی و تاکید بر اینکه نیاز به خون همیشه هست و یک بار اهدای 

خون کافی نیست  ، اعلام شده است "که پایگاه های اهدای خون مشهد 

مقدّس هرروز به غیراز ایام تعطیل از ساعت ۷:4۵ دقیقه صبح تا 13 

ظهر آماده پذیرش داوطلبان اهدای خون خواهند بود همچنین پایگاه 

اهدای خون امام رضا علیه السلام در شیفت بعدازظهر از ساعت 13:30 

الی 18:4۵ اما ده خدمت رسانی به مردم عزیز می باشد . 

مجید خروشیبرگزاری جشن نیکوکاری و تجلیل 

از ۶0فرزند کمیته امداد امام خمینی»ره« به مناسبت 

گرامی داشت میلاد بابرکت حضرت محمد مصطفی 

)ص( و ولادت امام جعفر صادق)ع( گرامی داشت 

هفته وحدت در تالار رز مجموعه فرهنگی ثامن الائمه 

به همت امیر آذریان فرمانده قرارگاه شمال شرق 

کشور و همکاری کمیته های هیات ورزش همگانی 

خراسان رضوی برگزار شد.

در این مراسم امیر آذریان ضمن خیرمقدم به مدعوین 

؛خیرین و کودکان تحت پوشش کمیته امداد از تلاش ها 

و زحمات همه کسانی که در راستای ایجاد محیطی 

شاداب و بانشاط برای  این کودکان تلاش می کنند 

قدردانی کرد و گفت:معتقدم همه ما باید در جهت 

یا ی و همیاری نیازمند بکوشیم .

وی در ادامه خاطرنشان کرد:سلام فرمانده سروده ای 

است که ما سربازان نظام را خادم و سرباز مقام معظم 

رهبری معرفی می کند و همان طور که مرزهای شرق 

کشورها پاسداری می کنیم در جبهه خدمت به جامعه 

از هیچ تلاشی فروگزار نخواهیم بود .

در ادامه این جشن و سرور گروه طناب زنی پسران 

خورشید به رهبری رضا رودهی به اجرای نمایش 

پرداخت و همچنین کمیل بلوچی رکورددار روپایی 

کشور دقایقی با زدن ردپایی محیط سالن را شاداب 

و بانشاط کرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از شکایت ایران علیه 

رسانه های ضد ایرانی خبر داد.

 محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی

 در حاشیه هیجدهمین مجمع عمومی سازمان 

خبرگزاری های آسیا و اقیانوسیه - اوآنا- در جمع خبرنگاران 

گفت: تهدیدات رسانه ای تنها برای ایران نیست و هر 

ملت مستقل و آزاده ای در هر گوشه دنیا در معرض این 

تهدیدات قرار دارد و ممکن است نوع آن متفاوت باشد.

وی با تاکید بر این که این گونه نشست ها زمینه ساز 

جلوگیری از امپراطوری رسانه ای غرب می شود، افزود: 

تروریسم رسانه ای که دولت استکباری آمریکا امروز 

به صورت روشن در دنیا دنبال می کند این است که 

مأموریت هایی را که از طریق جنگ نظامی، فرهنگی 

و اقتصادی پیش نبردند با تحریف رسانه ای انجام 

دهند. تحریف رسانه ای هم یعنی وارونه نشان دادن 

 وقایع و به انحراف کشاندن اذهان، که نمونه آن را 

در هفته های اخیر در کشورمان مشاهده کردیم و یک 

هجمه و تروریسم رسانه ای به دلیل ریشه های عمیق 

فرهنگی و سواد رسانه ای بالایی که در کشورمان داریم 

به نتیجه نرسید و عقیم ماند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ما از طریق وزارت امور 

خارجه و نهادهای بین المللی شکایت علیه رسانه های 

ضد ایرانی را در دستور کارداریم و به زودی شکایت های 

حقوقی  خود را تسلیم مراجع بین المللی برای پیگرد 

حقوقی موضوع خواهیم کرد.

جشنفرزندانکمیتهامدادباهمکاریارتش

اسماعیلی:
ازرسانههایضدایرانیشکایتمیکنم

یادداشت

خبر
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راضیهبلالی
خدمات دندانپزشکی از آن دست مقوله هایی 

است که هم به سلامت ارتباط دارد و هم به 

زیبایی. دندان های زیبا و سفید جذابیت 

چهره را بیشتر می کند و برخی اعتقاددارند 

همین باعث افزایش اعتمادبه نفس افراد 

نیز می شود. تب ترمیم زیبایی دندان ها که 

برای تبلیغ آن از اصطلاح داشتن لبخند 

هالیوودی استفاده می کنند چند سالی 

است که بالاگرفته است، اما آیا همه افراد 

می توانند از روکش های ونیر، کامپوزیت 

و لمینت استفاده کنند؟

دندان  زیبایی  که  است  سالی  چند 

به شدت موردتوجه افراد قرارگرفته است. 

از چهره های مشهور تا افراد عادی اجتماع 

با دندان هایی سفید و یک دست لبخند 

خود را زیباتر کرده اند. حتما شما هم 

اسامی روکش، کامپوزیت و لمینت را که 

مختص دندانپزشکی است شنیده اید. اما 

آیا این نوع از خدمات دندانپزشکی برای 

 همه ضرورت دارد؟ آیا محدودیت سنی 

و شرایط خاصی برای هرکدام از این سه 

مورد وجود دارد؟ ضمن این که این موارد  

کاربردها و مزایا و معایب متفاوتی دارند 

که دانستن آن ها در تصمیم گیری بهتر 

می تواند تعیین کننده باشد.برای  پاسخ 

به این سوالات ایرنا زندگی گفت وگویی با 

دکتر همایون فراست، دندانپزشک و عضو 

هیات مدیره جامعه دندانپزشکی ایران 

انجام داده است که در ادامه می خوانید.

آقای دکتر روکش، لمینت، کامپوزیت چه 

تفاوت هایی باهم دارند و آیا استفاده از آن ها 

برای مراجعه کننده نتیجه یکسانی دارد؟

روکش تمام ابعاد دندان را در برمی گیرد. 

یعنی کاور یا روکشی است که روی تمام 

ابعاد دندان قرار می گیرد و معمولا برای 

دندان هایی استفاده می شود که درمان 

ریشه یا روت کانال شده اند. درمان ریشه 

درواقع اصطلاح درست همان عصب کشی 

است که در بین مردم رواج بیشتری دارد.

لمینت یک کار زیبایی است که فقط 

که  دندان هایی  بیرونی  روی سطوح 

می شود.  گذاشته  هستند،  دید   در 

در این مورد یک تراش خیلی جزی روی 

دندان ها داده می شود. لمینت صرفا 

یک کار زیبایی است که می توان برای 

زیبایی دندان، بدرنگی ها و بدشکلی های 

دندان ، فاصله های بین دندانی، مشکلات 

آناتومیک دندان) فرم و شکل صحیح 

آناتومی نباشد( انجام داد. همین طور 

برای دندان های خیلی ریز هم می توان 

لمینت انجام داد و به صورت استاندارد 

یا طبیعی آن شرایط خاص را برای آن 

دندان ایجاد کرد.

کامپوزیت هم یک کار زیبایی است. دقیقا 

مثل کاری که در لمینت انجام می شود. 

یعنی فقط روی سطحی که در دید است 

گذاشته می شود و تفاوت آن با لمینت 

این است که در مورد لمینت یک تراش 

جزئی روی دندان داده می شود، قالب 

گرفته می شود و توسط لابراتوآر ساخته 

می شود. ولی کامپوزیت در مطب توسط 

دندانپزشک انجام می شود.

هستند:  صورت  دو  به  کامپوزیت ها 

کامپوزیت هایی که برای ترمیم دندان ها 

ایجاد می شود و کامپوزیت هایی که برای 

کار زیبایی انجام می شود. این کامپوزیت ها 

روی دندان گذاشته و فرم داده می شود.

در اصل به کاری مثل لمینت و کامپوزیت، 

ونیر گفته می شود. ونیرها دو نوع هستند: 

»کامپوزیت ونیر« که اصطلاحا به همان 

نام کامپوزیت بین مردم معروف است که 

»فیسینگ« هم گفته می شود. و »پرسلین 

ونیر« که همان لمینت است که تراش 

جزئی داده می شود و توسط لابراتوار 

ساخته می شود. البته یک نوع لمینت 

هم است به نام»لومینیرزها« که بدون 

این که تراشی روی دندان داده شود، 

 قالب گیری شده و توسط لابراتوار ساخته 

می شود.

باید دقت داشت که برای هرکدام از این 

موارد باید انتخاب بیمار یا کیس خیلی با 

دقت صورت بگیرد که آیا بیمار، کاندید 

مناسبی برای درمان روکش یا لمینت یا 

کامپوزیت است یا خیر. این موارد باید 

توسط دندانپزشک بررسی شود. اگر 

هرکدام از این خدمات دندانپزشکی 

در جای خود استفاده نشود می تواند 

مشکلاتی را برای بیمار ایجاد کند.

جنس هرکدام از این موارد چیست؟ 
  PFM روکش دو نوع است. روکش های

با بیس فلز که روی آن سرامیک قرارگرفته 

است. روکش های زیرکونیا که به جای 

فلز از ماده زیرکونیا استفاده شده است 

و روی آن سرامیک قرار می گیرد. در 

مورد روکش هایPFM که بیس فلز دارد 

ممکن است یک لایه فلزی از کناره های 

لثه مشخص باشد. در روکش های زیرکونیا 

دیگر فلز نداریم که از نظر زیبایی بهتر 

است. سالهاست که زیرکونیا به بازار 

معرفی شده اما نسبت به سیستم های 

قبلی جدیدتر است.

جنس لمینت انواع سرامیک های مختلف 

است که می شود این لمینت ها را با این 

نوع های مختلف در لابراتوار ساخت.

کامپوزیت در اصل نوعی رزین است که 

هم برای کارترمیم و هم زیبایی استفاده 

می شود. البته تفاوت هایی به لحاظ نوع 

آن ها، فیلرهایی که داخل آن است دارد 

که این تفاوت ها باعث می شود ما تصمیم 

بگیریم از چه کامپوزیت هایی برای کار زیبایی 

و از کدام برای کارهای ترمیمی استفاده 

کنیم.در سال های گذشته پیشرفت های 

زیادی در این مورد حاصل شده است و 

در بیشتر لابراتوارها از مواد استاندارد 

استفاده می شود.

آیا برای انجام روکش، لمینت و کامپوزیت 
محدودیت سنی وجود دارد؟

معمولا برای افراد زیر 18 سال نباید 

این سه کار انجام شود. به این دلیل 

که ممکن است تغییراتی که در بافت 

استخوان و لثه ایجاد می شود، این ها 

را دچار تغییر کند. اگر آن فرد کاندید 

انجام این درمان ها است، بعد از 18 

سالگی باید انجام شود.

طول عمر کدام یک از این خدمات 
زیبایی در دندانپزشکی  بیشتر است؟

طول عمر روکش و لمینت بیشتر از کامپوزیت 

است.درواقع طول عمر روکش بیشتر از 

بقیه است. لمینت هم می تواند طول عمر 

زیادی داشته باشد. دوام و طول عمر 

هریک از این موارد بستگی به شرایط 

بیمار، بهداشت دهان و دندان بیمار دارد. 

مثلا بیماری هایی که ممکن است منجر 

به تحلیل لثه شود می تواند در طول عمر 

این خدمات دندانپزشکی تأثیر بگذارد.

چه افرادی نباید لمینت یا کامپوزیت 
برای زیبایی انجام دهند؟

افرادی که فرم و رنگ دندان های آن ها 

طبیعی است و ازلحاظ آناتومی دندان 

مشکلی ندارند کیس مناسبی برای این 

کار نیستند.

اشخاصی که دندان های فک بالای آن ها 

جلو زده است برای این کارها مناسب 

نیستند. زیرا زیبایی خاص را نخواهد داد.

و دندان  افرادی که بهداشت دهان 

ضعیفی دارند قطعا مناسب انجام این 

کارها نیستند.

اشخاصی که دندان های فک بالا و پایین 

دقیقا روی هم قرار می گیرد کیس مناسبی 

برای این کار نیستند. زیرا باعث شکستن 

این ها می شود.

چای   قهوه،  زیاد  مصرف  که  افرادی 

رادارند  رنگی  خیلی  مواد  دخانیات، 

هم مناسب این کار نیستند.

حرف وزیر ، حرف مردم!
محمدباقرعطاریانی

به حرف وزیر بهداشت توجه کنید که فرموده:

با فروکش کردن کرونا در سال جاری و عدم استفاده مردم از ماسک و 

بازگشایی مراکز آموزشی، مدارس و دانشگاه ها ابتلا به سرماخوردگی 

و آنفلوانزا افزایش یافته  است.

در فصل سرد آنفلوانزا و سرماخوردگی شیوع بیشتری پیدا می کند  

اما طی دو سال اخیر به علت استفاده از ماسک از سوی مردم آمار 

ابتلا به آنفلوانزا کم بوده است.

 توصیه بنده به افرادی که دارای بیماری قلبی، ریوی، کلیوی 

 دیابت و ضعف عمومی هستند و نیز سالمندان این است که واکسن 

آنفلوانزا را تزریق کنند.

 کسی که مبتلابه آنفلوانزا و سرماخوردگی شده حتما از حضور 

در اماکن پرجمعیت و ارتباط با دیگران خودداری کند و با استراحت 

و خوردن مایعات گرم به درمان بیماری بپردازند./ایرنا.

آقای وزیر حرف های خوبی می زنی اما خودتان تابه حال دست به جیب 

شده اید و آیا برای خرید واکسن آنفلوانزا به داروخانه ها رفته اید؟

خبرداری قیمت این نوع واکسن چقدر است؟ می دانی طبقه متوسط 

و فقیر جامعه توان خرید چنین واکسنی را ندارند؟می دانی آن ها 

زیر بار مخارج زندگی مانده اند چه برسد به اینکه بخواهند برای یک 

خانواده چهار یا پنج نفره واکسن بخرند؟

 توصیه جنابعالی خیلی خوب است اما نه برای قشر متوسط 

و محروم جامعه. 

به نظر می رسد شما دستی در مخارج زندگی ندارید چراکه اگر 

داشتید چنین توصیه ای نمی کردی و هم اینکه قیمت چنین دارویی 

را پایین می آوردی تا همگان قدرت و توان خریدش را داشته باشند.

خواهشا دفعه بعد برای ارائه نظر و حرف زدن کمی دقت کنید!!

در ادامه به این خبر هم توجه کنید.

به گزارش برنا؛ سیدحیدر محمدی، مدیرکل امور دارویی سازمان غذا 

 و دارو گفت: 800 هزار دوز واکسن آنفلوانزای 4 ظرفیتی واردشده 

و برای گروه های پرخطر نظیر مادران باردار و مشاغل حساس 

به صورت رایگان تزریق خواهد شد.

او افزود: 400 هزار دوز واکسن آنفلوانزای 3 ظرفیتی هم در داروخانه های 

 خصوصی توزیع شده تا هرکسی که نیاز داشته باشد مراجعه کند 

و می تواند با مبلغ 1۵۵ هزار تومان آن را تهیه کند.

 * به هرحال از این عزیزان مسوول می خواهیم بجای حرف زدن 

و قیمت گذاری و... بیشتر به فکر جیب مردم باشند.

 دیدار مدیرکل بنیاد خراسان رضوی
 با خانواده های شهدا و ایثارگران

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان رضوی باهدف پیگیری 

 مشکلات جامعه هدف، با تعدادی از خانواده های معظم شهدا 

و ایثارگران در قالب ملاقات عمومی دیدار و گفت وگو کرد.

حجت الاسلام مهدی حسن زاده در دیداری چهره به چهره با 10 نفر از 

خانواده شهدا و ایثارگران مشکلات این عزیزان را موردبررسی قرارداد.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان رضوی ضمن ادای 

احترام به مقام شهدا گفت: ملاقات عمومی باهدف بررسی و رفع 

مشکلات ایثارگران هر هفته در اداره کل بنیاد خراسان رضوی 

برگزار می شود.

وی افزود: در این دیدارها که به صورت جداگانه صورت پذیرفت  

رفع مشکلات این عزیزان چنانچه نیازمند پیگیری در ادارات دیگر 

باشد، توسط همکاران بنیاد انجام می شود.

 وی بابیان اینکه بیشترین مشکلات مطرح شده در این دیدار 

 اشتغال و تسهیلات وام بوده است، تصریح کرد: طبق قانون  

استخدام در سازمان های دولتی صرفا با آزمون استخدامی سازمان 

سنجش انجام می شود.

ایثار

جد   ول سود   وکو  شماره 74
به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ 19 آبان1401  

به شماره زیر ارسال نمایند   

09033831861 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 
پاسخ جد   ول  شماره 73

تب ترمیم زیبایی دندان  جای بهداشت دهان را گرفته است

بهای یک لبخند هالیوودی
  ساعت 25
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  دیدگاه

و بازهم سخن از ضرورت آموزش
دکترمهدییاراحمدیخراسانی

می خواهـم بازهـم از ضرورت و اهمیـت آمـوزش سـخن بگویم. 

هرچقـدر در این راسـتا بگوییـم، بنویسـیم، بشـنویم بازهم کم 

اسـت و باید همواره خود را مدیون و مرهون ایـن عرصه بدانیم. 

در سـه سـال اخیر به خاطر همه گیـری کرونا آموزش در کشـور 

ما هم در سـطح آمـوزش عالـی و هـم در سـطح آموزش وپرورش  

 به شـدت آسـیب دیده اسـت. خصوصـاً بـرای دانش آموزانی که 

در مقاطع پایـه تحصیلی قـرار داشـتند و هرگز قبـل از آن رنگ 

مدرسـه را ندیـده بودنـد ایـن مسـاله اثـرات بیشـتری داشـت. 

اکنون که همه گیری کرونا تقریبا کنترل شده و مدارس حضوری 

گردیـده دوبـاره فرصتـی فراهم شـده اسـت کـه نظام آموزشـی 

کشـور بازسـازی شـود و جبران مافات گردد. هرچند اثرات این 

آسـیب تا چند سـال قابل جبران نخواهد بود خصوصاً وقتی به 

یادآوریم به دلیل خانه نشـینی و انجام امور مدرسـه و دانشـگاه 

در اینترنـت اعتیـاد نسـل جـوان و نوجـوان بـه فضـای مجازی 

بسـیار بیشـتر گردیـده اسـت امـا درهرصـورت مـا وظیفه داریم 

چـه در جایـگاه متولیان امـر آمـوزش در مـدارس و دانشـگاه ها 

و چـه در جایـگاه والدین نسـبت بـه جـبران عقب ماندگی های 

گذشـته و یا کیفیـت نامطلـوب آمـوزش در چند سـال اخیر )به 

دلیل غیرحضوری بودن( اقدامات موثری انجام دهیم. در ایام 

کرونا اتفاقـات متعـددی در ارتباط با موضـوع آمـوزش رخ داد؛ 

کـوچ مجـازی را تجربـه کردیم، عـصر دو فضایـی را چشـیدیم، 

آموزش های شـناور را باور کردیم و عصر خوشـه ای به اطلاعات 

 را از سر گذراندیـم. همـه ی ایـن مـوارد عـلاوه بـر ایجـاد تغییـر 

در استانداردهای آموزشـی تجارب جدید را در اختیار متولیان 

امر بـرای برنامه ریزی مجدد در شـیوه های آموزشـی ارائـه داد. 

بر همین اسـاس بر مبنـای اتفاقات صـورت گرفتـه و همچنین 

تجارب جدیـد باید تقویـت زیرسـاخت های آموزشـی در دوران 

هیجانی پسـاکرونا به عنوان یک ضرورت موردتوجـه قرار گیرد. 

تحول، تغییـر و جبران مسـائلی کـه ویـروس منحـوس کرونا بر 

نظام آموزشـی کشـور وارد سـاخته اسـت، بایـد در چنـد مرحله 

اتفاق افتد؛ در ابتـدا لازم اسـت محتوا تغییر کنـد و کتاب های  

درسـی به نوعـی بررسـی و مـرور درس های سـال های گذشـته 

باشـد چراکه یادگیری آن ها برای پایه های بعد الزام آور اسـت و 

آموزش وپرورش نباید مانند سال های گذشته همان کتاب ها را 

به دانش آموزان ارایه دهد. شـیوه های تدریـس باید تغییر کند  

ازآنجایی کـه محتـوا عـوض می شـود، بایـد شـیوه های تدریس 

جدید نیز به معلمان آموزش داده شـود تا با شیوه جدید، محتوایی 

جدید را آموزش دهند. همه این مسایل مستلزم بررسی های بسیار 

دراین باره است. به عنوان مثال در دوران کرونا تجربه نشان داد که 

فضای مجازی می تواند به عنـوان یک منبع مکمل به غنی سـازی 

یادگیری و تنوع بخشـیدن به منابع یادگیری شـناخته شـود. باید 

باور کنیم و ایمان کامل داشـته باشـیم که مسـیر پیشرفت کشـور 

راهـی جـز توسـعه نظام هـای آموزشـی نـدارد. اگـر می خواهیم به 

توفیقـات روز دسـت یابیم باید نـگاه دانش بنیان و پیشران نسـبت 

بـه مسـائل و پدیده هـای جـاری داشـته باشـیم. خصوصا امسـال 

که با عنـوان »تولیـد؛ دانش بنیان، اشـتغال آفرین« مزیـن گردیده 

اسـت باید در این مسـیر فرصت های مناسب را شناسـایی کنیم و 

کشـور را در مسـیر پیشرفت حداکثری قرار دهیم. آموزش موضوع 

بسـیار مهمی اسـت که در تمام دنیا به عنوان زیرسـاخت اساسـی 

توسـعه و پیشرفت کشورها محسـوب می گردد. پس سـاده انگاری 

اصول آموزشی و در نظر نداشتن استانداردها سبب می شود  آینده 

کشور به مخاطره افتد. خصوصا عده ای سـعی دارند در هر فضای 

التهابی جامعه پای دانش آموزان و دانشـجویان را بـه میان آورند و 

عملًا به این امر مهم آسـیب وارد سـازند. وجه المصالحه قرار دادن 

آموزش برای رسـیدن بـه اهـداف هیجانـی، سیاسـی و ... گناهی 

نابخشـودنی اسـت کـه می توانـد آسـیب ها و هزینه هـای فراوانی 

به دنبال داشـته باشـد. 

بااینکه در روزگاری هستیم که امکانات 

و تجهیزات زندگی نسبت به قبل خیلی 

بیشــتر شــده اســت، حــال خــوب گوهر 

نایابی اســت که همگان در جســتجوی 

آن هستند. همه به دنبال راه حلی برای 

خوب کــردن حال خود هســتند. برخی 

حال خوب را در داشــتن ثروت و جایگاه 

ــر آن را  اجتماعی می بینند و برخی دیگ

در روابــط بــا دیگــران. امــا آیــا واقعــا این 

مــوارد بــا داشــتن حــال خــوب ارتباطی 

ــتن به معنای  ــال خوب داش دارد؟ آیا ح

نبودن غم و ســختی در زندگی اســت؟

چنــد ســالی اســت کــه موضــوع حــال 

ــتر موردتوجه افراد قرارگرفته  خوب بیش

ــه  ــا توج ــر ب ــای اخی ــت. در هفته ه اس

ــا رخ داد  ــور م ــه در کش ــی ک ــه اتفاقات ب

حــال خــوب نایاب تــر از همیشــه شــد. 

این روزها شــاهد پمپــاژ اخبــار منفی از 

سمت رسانه های بیگانه همراه با تبلیغ 

خشونت هســتیم و شــایعاتی که هرروز 

در فضــای مجــازی منتــشر می شــود به 

فضای التهاب آمیز جامعه دامن می زند. 

ــا  ــن اعتراض ه ــد در ای ــر می رس ــه نظ ب

به خصوص خشونت های خیابانی آنچه 

از دید رســانه های داخلی مغفول مانده 

اســت همان بحــث روانشناســانه قضیه 

است. در همین ارتباط ایرنا گفت وگویی 

بــا دکــتر مهــدی اســماعیل تبار انجــام 

داده کــه در ادامــه می خوانیــد.

حــال خــوب بــه چــه معناســت و چــرا 

اهمیــت دارد؟

حال خوب مفهومی است که برگرفته از 

فلســفه زندگی و جهان بینی یــک فرد یا 

یــک جامعه اســت. به عنوان مثــال حال 

خوب در جامعه آمریکایی و اروپایی شاید 

یــک تعریفــی داشــته باشــد و در جامعه 

ــی دیگــر باشــد. حــال  ــا دارای معنای م

خــوب درواقع یک جور »خوشــی روانی« 

اســت. تعبیــری که قــرآن به آن ســعادت 

ــد.  ــا می گوی ــه آن یودایمونی ــطو ب و ارس

ــم  ــادی باه ــم و ش ــی غ ــا یعن یودایمونی

ــذت و درد باهم. ل

آیا حال خوب به معنای بی غمی است؟
اشــتباهی کــه بعضــی افــراد دارنــد این 

اســت کــه تصــور می کننــد حــال خوب 

فقــط بی غمــی اســت. درحالی کــه این 

معنــا درســت نیســت. مثــلا دوره دفــاع 

مقــدس در ایــران کــه مــردم شرایــط 

خــاص جنــگ را تحمــل می کردنــد و 

8۵ کشــور و پایتخت هایــی کــه در ایــن 

روزها برای ایران تولید نفرت و خشــونت 

ــاع  ــدام دف ــان از ص ــد، در آن زم می کنن

ــوار  ــط دش ــم شرای ــد. علی رغ می کردن

 جنــگ و موشــک باران، حــال خوبــی 

در کشــور جریــان داشــت. پــس مفهوم 

حــال خــوب مثــل نــوار قلبــی اســت که 

در دل خودش غم و شادی و لذت و درد 

دارد.و اما »ایکیگای« که در فرهنگ ژاپنی 

به معنــای بهانــه زندگــی اســت. اگر هر 

شــخصی برای زندگی و برای فردا صبح 

خود، یک انگیزه برخاستن داشته باشد 

ــف  معنای زندگی را در زندگی خود کش

کرده وزندگی ای که معنا داشــته باشــد 

ــای  ــدارد. معن ــی ن ــت و درماندگ بن بس

زندگی در جوامع غربی و مترقی و پیشرفته  

آن گونــه کــه رفــاه اجتماعــی رشــد کرده 

اســت دیده نمی شــود. به عنوان مثال از 

یک میلیون خودکشی که در دنیاداریم  

ــه  ــه جامع ــوط ب ــر آن مرب ــزار نف 100 ه

امریــکا اســت و ۵ هــزار نفــر مربــوط بــه 

کشــور ما اســت. )که به نســبت مقایسه 

جمعیــت، میــزان خودکشــی در ایــران 

خیلــی پایین تــر از امریــکا اســت( پــس 

ما بایــد دنبال معنــای زندگی باشــیم.

آیــا جایــگاه اجتماعــی افــراد تاثیری 

در حــال خــوب آن هــا دارد؟

هر فــردی یــک شــخصیت فــردی و یک 

هویت اجتماعــی دارد. قطعا شرایط هر 

شــخص با دیگران حتی با نزدیک ترین 

اعضای خانواده خود فرق دارد. آن چنان که 

ــما  ــرآن می فرماید نفس ش خدا هم در ق

مثل اثرانگشــت باهم فرق دارد. جایگاه 

اجتماعی و هویت فردی باهم در ارتباط 

هستند اما تمایزهایی هم دارند. باید به 

نســخه خودمان دقت کنیم. مثل کارت 

ــت اجتماعــی و خانوادگی  ملی که هوی

ــخص می کند یا حساب بانکی  ما را مش

ــی ما را مشــخص می کند   که هویت مال

کد اقتصــادی کــه وضعیــت مالیــات ما 

را معلــوم می کنــد، مــدرک دانشــگاهی 

که تحصیــلات را معیــن می کنــد. برای 

تفهیــم روان و ســلامت روان هم نیــاز به 

درک درستی از رابطه جایگاه اجتماعی 

و هویت فردی داشــته باشــیم.

شــخصیت ، هویــت دنیــای تنهایــی مــا 

ــه  ــی و جامع ــای تنهای ــازد. دنی را می س

یکی نیســت. ایــن تفــاوت بیــن جایگاه 

اجتماعــی و هویــت فــردی به خصــوص 

به قول یونــگ یــک ســایه ها و زخم های 

کودکــی و نقاب هایــی داریم که انســان 

را از آن علنی شدن هویت درونی فردی 

دور می کند. باید اول مثل جمله سقراط 

بزرگ خود را بشناسیم. اگر خودشناسی 

تقویت شــود به ســمت ایــن می رویم که 

خداشناسی، خانواده شناسی، خودباوری 

، عزت نفــس و هدف گــذاری در زندگــی 

بیشــتر شــود. هــر فــردی منحصربه فرد 

ــگاه  ــه جای ــت ک ــود گف ــت و نمی ش اس

اجتماعــی، حــال افــراد را بهــتر یــا بدتر 

می کند. شــاید تأمین حال خــوب برای 

کســی کــه جایــگاه اجتماعــی بالاتــری 

دارد ســخت تر هــم باشــد.

سواد سلامت روان در جامعه 

یک آســیبی که در جامعه ایرانــی داریم 

ایــن اســت کــه ســواد ســلامت روان مــا 

کــم اســت. در حــال حــاضر برنامه های 

روانشناســی تلویزیــون، تهیه کننــده 

متخصــص نــدارد. وقتــی حادثــه تلخی 

بــرای یــک شــخص پیــش می آیــد قــرار 

نیســت تلخــی را همیشــه بــا خــود نگــه 

دارد. قرار نیســت هرروز باخــبر بد بیدار 

شــود و یک زخم کهنــه را با خود داشــته 

ــده اســت  ــه روانــش زن  باشــد. انســان ب

و ســلامت روان ما زمانی تأمین می شود 

ــته باشیم. که حال خوب داش

درک مــا از بهداشــت روان و ســواد 

ــازمان  ــت. س ــم اس ــا ک ــلامت روان م س

ــا بودجــه دولتــی  نظــام روانشناســی م

ــدارد. تقویــت مهــارت زندگــی وجــود  ن

ــسرا  ــه، فرهنگ ــه، مدرس ــدارد. در خان  ن

و تمام سازمان های متولی که دانش آموز 

 و دانشــجو دارنــد و بخشــی از جامعــه را 

در برمی گیرنــد بایــد بــر ســواد ســلامت 

روان متمرکــز شــوند. مدرســه و والدیــن 

فقط برای امور مادی فرزندان و خانواده 

هزینــه و سرمایه گــذاری دارنــد نــه برای 

امــور روان و ایــن آســیب اســت. در حال 

حــاضر نزدیــک 14 میلیــون دانش آموز 

داریــم. اتفاقات اخیــر در کشــور به نظر 

مــن فرصت اســت تــا تهدیــد. زیــرا همه 

خانواده هــای ایرانــی نیــاز دارنــد بــه 

مفهوم ســواد ســلامت روان توجه کنند.

تاثیراخبار دروغ بر روح و روان جامعه 

چرا حال ایرانیان خوب نیست؟ 
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  مشاور
دیگران مرا قاتل بی رحمی می شناسند 

که به خاطر خودخواهی و هوسرانی وارد 

زندگی یک زن دیگر شدم و او را به کام 

مرگ کشاندم به همین دلیل مدام با 

عذاب وجدان درگیرم و از خودم نفرت 

دارم تا جایی که...

زن 30 ساله بابیان این که سایه سنگین 

من در آشیانه یک زن دیگر فاجعه تلخی 

به بار آورد به مشاور و مددکار اجتماعی 

کلانتری سناباد مشهد گفت: سرنوشت 

تلخ من نیز مانند بیشتر افرادی که به 

بی راهه رفتند از ماجرای طلاق پدر و 

مادرم آغاز شد.

آن زمان 13 سال بیشتر نداشتم که با 

جدایی پدر و مادرم از یکدیگر به همراه برادر 

بزرگ ترم مهمان ناخوانده نزدیکانم شدم.

 باوجوداین به تحصیلاتم ادامه دادم 

و در رشته معماری دانشگاه پذیرفته 

شدم. در این شرایط تصمیم گرفتم 

به طور مستقل زندگی کنم و خودم را از 

باتلاقی نجات دهم که پدر و مادرم من 

و برادرم را در آن رها کرده بودند در همان 

دوران دانشجویی وارد بازار کار شدم و 

طراحی و معماری برخی از پروژه های 

بزرگ عمرانی را با کمک استادان دانشگاه 

پذیرفتم و این گونه به درآمدزایی رسیدم 

اما متاسفانه برادرم مسیر خلاف را پیمود 

و درحالی که دچار اعتیاد شده بود، با 

دختری ازدواج کرد که عاشقش شده 

بود ولی باآنکه فرزند هم داشت، همواره 

به دلیل بدهکاری هایش در تنگناهای 

سخت مالی زندگی می کرد. از سوی دیگر 

من که در کارم موفق شده بودم هرروز 

ایده های نوین و خلاقانه ای را در معماری 

به کار می گرفتم به طوری که توجه مدیر 

یکی از پروژه های بزرگ را برانگیختم.

»رحیم« باعلاقه، طراحی های ویژه مرا 

پیگیری می کرد تا این که همین ارتباط 

کاری موجب بروز احساس عاطفی بین ما 

شد و او به من ابراز علاقه کرد. پس از مدتی 

روابط پنهانی بالاخره رحیم در حالی بدون 

رضایت خانواده اش با من ازدواج کرد که 

آن ها به هیچ وجه مرا در شأن خانوادگی 

خودشان نمی دانستند اما من از این که با 

جوانی پولدار و سرشناس ازدواج کرده ام 

در پوست خودم نمی گنجیدم اما این 

عشق هوس آلود به نتیجه ای نرسید و 

هرروز روابط ما سرد و بی روح می شد. 

من هم در حالی از تغییر رفتار رحیم 

دلسرد شده بودم که خانواده او دختری 

در شأن و طبقه اجتماعی خودشان برای 

رحیم در نظر گرفته بودند. در این شرایط 

من حاضر شدم از او طلاق بگیرم اما 

نمی دانم چرا او به طلاق راضی نبود و 

از سوی دیگر نیز قصد داشت رضایت 

خانواده اش را جلب کند.

او درنهایت خسارت به پروژه و مبلغ هنگفتی 

را که برادرم به عنوان قرض از او گرفته 

بود، بهانه قرارداد که اگر این مبالغ را 

به او پرداخت کنم به صورت توافقی مرا 

طلاق می دهد. من هم که این پول 

را نداشتم خیلی زود به سراغ فرشید 

 رفتم که دوست نزدیک رحیم بود و با او 

در مراسم عقدکنان دخترش آشنا شده 

بودم. وقتی ماجرا را برایش شرح دادم او 

نیز بدون تامل چکی با مبلغ درخواستی 

من امضا کرد و به دستم داد. هنوز باورم 

نمی شد که با تعجب و چهره ای خندان 

چک را به رحیم دادم. او وقتی فهمید 

امضای نزدیک ترین رفیقش پای چک 

است به شدت برآشفت و من در حالی 

از او طلاق گرفتم که رابطه او و فرشید 

خصمانه شد اما این ماجرا ارتباط من و 

فرشید را به هم نزدیک تر کرد تا جایی که 

من با یک دسته گل و برای تشکر سراغش 

رفتم و این گونه رابطه عاطفی بین من و 

او شکل گرفت.

فرشید حدود 30 سال از من بزرگ تر بود 

ولی تماس های تلفنی و دیدارهای پنهانی 

ما ادامه یافت به گونه ای که او بیشتر اوقاتش 

را با من می گذراند و با یکدیگر به مسافرت 

می رفتیم. حالا دیگر کمتر با برادرم ارتباط 

داشتم چون نمی خواستم از فرشید هم 

سواستفاده کند. در همین روزها بود که 

فرشید جشن تولد پرهزینه ای را در یک 

ویلای باشکوه برایم گرفت که از شدت 

تعجب چشمانم گرد شد ولی رفتارهای 

فرشید ظن همسرش را برانگیخته بود 

که پای زن دیگری در میان است اما او 

همه چیز را انکار می کرد تا این که روزی 

سراسیمه نزد من آمد و تصاویری از من و 

خودش رانشانم داد که فرد ناشناسی آن 

تصاویر را به گوشی تلفن همسرش ارسال 

کرده و مدعی شده بود اگر یک دستگاه 

پژو ۲0۷ برایش نخرد آن تصاویر را برای 

همسر و خانواده اش ارسال می کند.

هرچه فکر می کردیم که عکس های مسافرت 

شمال چگونه به دست افراد غریبه افتاده 

است، به نتیجه ای نمی رسیدیم، با همه 

این اتفاقات فرشید حاضر نبود به آن فرد 

ناشناس باج بدهد. در گیرودار همین 

ماجرا بود که روزی گوشی تلفن من گم شد 

و به دست همسر فرشید رسید. این گونه 

بود که نیلوفر با دیدن تصاویر و فیلم های 

درون آن، از ارتباط من و فرشید مطمین 

شد. تازه فهمیدم آن اخاذ ناشناس برادر 

خودم است که از طرف »رحیم« اجیرشده 

تا از فرشید انتقام بگیرد و حتی قول 

پاداش به او داده بود. برادرم نیز به طمع 

دریافت پژو ۲0۷ گوشی تلفن مرا ربوده 

و عکس ها را برای نیلوفر فرستاده بود. 

 حالا دیگر فرشید راه نجاتی نداشت 

و نمی توانست این رابطه پنهانی را انکار 

کند به همین دلیل پس از یک مشاجره 

طولانی با همسرش به او گفته بود من با 

آن زن جوان ارتباط دارم! و...

نیلوفر هم با شنیدن این جمله به داخل 

اتاق رفته و در همان حال خشم و عصبانیت 

دست به خودکشی زده بود که در بیمارستان 

جان سپرد. اکنون فرشید در حالی مرا 

ترک کرده است که برادرم به جرم اخاذی 

و انتشار عکس های خصوصی در زندان 

به سر می برد و فرزندان نیلوفر هم مرا 

قاتل مادرشان می دانند. حالا هم عذاب 

وجدان دارم که چرا آشیانه یک زن دیگر 

را نابود کردم و... .

صلاحیت هیات حل اختلاف ماده 38 
شهرداری ها

امینقاسمزادهکارشناسحقوقی

رسیدگی به کلیه اختلافات حاصل از معامله میان اشخاص و 

 پیمانکاران با شهرداری موضوع آیین نامه معاملات شهرداری  

در صلاحیت هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها می باشد  

اهم دعاوی ناشی از این قراردادها عبارت اند از مطالبه وجه ناشی 

 از قرارداد، مطالبه وجه التزام ، الزام به تنظیم سند رسمی انتقال 

 مطالبه اجرت المثل ایام تصرف ، مطالبه خسارت تاخیر تادیه  

مطالبه اجور معوقه عین مستاجره ، مطالبه ثمن ناشی از مزایده  

تقاضای خلع ید پیمانکار از موضوع پیمان، تقاضای صدور حکم 

به تخلیه عین مستاجره و …. .

چنانچه اختلاف طرفین در مورد اصل وقوع معامله یا بطلان آن 

باشد، هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها صلاحیت ورود 

به موضوع را نداشته و این دعاوی اساسا خارج از موضوع ماده 

38 اصلاحی می باشند. همان طور که در متن ماده نیز به صراحت 

قیدشده، صلاحیت هیات، محدود به رسیدگی به اختلافات ناشی 

از معاملات می باشد؛ بنابراین درصورتی که اصل وقوع قرارداد 

یا استقام آن محل نزاع باشد، نمی توان دعوا را ناشی از معاملات 

دانست. به عبارتی دعوا، در صورتی ناشی از معامله خواهد 

بود که طرفین در مورد اصل وقوع معامله توافق داشته باشند.

صرف نظر از قید “ناشی از معاملات” که در متن ماده آمده است 

هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها یک مرجع اختصاصی 

جهت رسیدگی به برخی دعاوی معین است و صلاحیت مراجع 

اختصاصی محدود به موارد متقن می باشد. با توجه به اصل 

تفسیر مضیق صلاحیت مراجع اختصاصی، در موارد مشکوک 

باید اصل را بر عدم صلاحیت گذاشت. نتیجه آنکه دعاوی راجع 

به تشکیل و یا بطلان عقد، در صلاحیت عام دادگاه های عمومی 

دادگستری می باشد.

تکلیف هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها در صورت 

طرح دعوا راجع به اصل معاملات

در صورت طرح دعوا راجع به احراز و اثبات وقوع معامله و یا بطلان 

آن در هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها، هیات مکلف است 

با صدور قرار عدم استماع دعوا، از رسیدگی به دعوا امتناع نموده 

و طرفین را به طرح دعوا در مراجع دادگستری هدایت نماید.

ازآن جهت که صدور قرار عدم صلاحیت الزاما باید به صلاحیت 

مرجع دیگری صادر شود و ارسال پرونده از سوی مراجع غیر 

دادگستری به مراجع دادگستری توجیه قانونی ندارد، بنابراین 

صدور قرار عدم صلاحیت از سوی هیات حل اختلاف منتفی است.

وجوه اشتراک و افتراق هیات حل اختلاف ماده 38 با داوری 

در دعاوی

علی رغم وجود تشابهاتی نظیر یک مرحله ای بودن رسیدگی و 

نحوه اجرای رای در داوری و هیات حل اختلاف، این دو نهاد از 

جهات دیگری ازجمله شیوه رسیدگی و صدور رای ، نحوه ابلاغ 

رای و صلاحیت از یکدیگر متمایز می باشند.

اعضاء هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها

ترکیب هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها عبارت است 

از یک نفر قاضی دادگستری به انتخاب رئیس قوه قضائیه، یک 

 نفر از اعضاء شورای اسلامی شهر با انتخاب شورای مربوطه 

 نماینده شهرداری به انتخاب شهردار، نماینده بخشدار یا فرماندار 

و نماینده قانونی طرف قرارداد.طرف قرارداد می تواند شخصا 

در جلسه حاضرشده یا نماینده ای از جانب خود معرفی نماید.

یکی از انتقادات نسبت به هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها  

در خصوص ترکیب هیات و عدم پیش بینی حتی یک نماینده از 

سوی بخش خصوصی می باشد.

طرح دعوا در هیات حل اختلاف ماده 38 شهرداری ها

هر یک از طرفین معاملات موضوع آیین نامه معاملات شهرداری 

می تواند با تقدیم دادخواست، مبادرت به طرح دعوا در هیات حل 

اخلاف نماید.لازم به ذکر است تقدیم درخواست کتبی نیز جهت 

اقامه دعوا کافی است و تنظیم دادخواست ضروری نمی باشد.

مجید خروشی- رییس کانون کارشناسان 

رسمی دادگستری در نشست خبری با 

اصحاب رسانه از کارشناسان به عنوان 

امین و همیار قضات دادگستری در 

سرعت بخشیدن، به صدور آرای متقن 

در پرونده های قضایی یادکرد.

محمود دلپسند در ادامه با اشاره  به 

جایگاه کانون افزود:  کانون کارشناسان 

رسمی دادگستری به موجب قانون سال 

81 مجلس شورای اسلامی دارای 

 شخصیت حقوقی مستقل، غیردولتی 

 غیرانتفاعی و غیرسیاسی است و با 

 ارائه خدمات کارشناسی در مسائل 

و موضوعات مورد اختلاف جامعه، برای 

تامین و تعمیم عدالت در امور محوله  

فعالیت دارد و تلاش می کند از طریق 

ارائه نظرات مستدل و صریح توسط 

کارشناسان برای کشف حقیقت و 

گسترش عدالت اجتماعی در جامعه 

نقش آفرینی نماید.

آوردن  فراهم  را  کانون  هدف  وی 

بسترهای لازم برای تعالی علمی و 

تجربی کارشناسان و نظارت مستمر 

بر نحوه عمل و رفتار کارشناسان عضو 

جهت حصول اطمینان از حسن جریان 

کارشناسی دانست و درباره آمار کارشناسان 

کانون کارشناسان رسمی دادگستری 

گفت: 1۹8۵ کارشناس  در ۵8 رشته 

تخصصی در کانون عضو هستند که 

علاوه بر این ها تعداد 1۷0 نفر نیز 

مشغول کارآموزی می باشند و حدود 

۲۵ درصد از کارشناسان طی ۲ سال 

اخیر به دلیل عدم وجود بازار کار پروانه 

فعالیت خود را تمدید نکرده اند و ما در 

برخی از گروه های کارشناسی ازجمله 

رشته های تخصصی مانند تشخیص 

اصالت خط و امضاء، امور ثبتی، امنیت 

عمومی و امور آتش نشانی با کمبود 

کارشناس روبرو هستیم.

دلپسند با اشاره به این که معتقدم 

کارشناسان رسمی دادگستری باید بومی 

باشند یادآور شد: معتقدم درصورتی که 

قضات از کارشناسان بومی برای حل 

اختلافات بهره گیرند مزایای بیشتری 

ازجمله، در دسترس بودن، کاهش 

هزینه ها، آگاهی به موقعیت مکانی 

و شرایط منطقه، تصریح در امور و 

رعایت عدالت اجتماعی در ارجاعات 

کارشناسی را به همراه خواهد داشت. 

وی در خصوص آمار پرونده های ارجاعی 

به کانون در سال گذشته گفت: در 

سال گذشته حدود 18۵ هزار پرونده 

از طریق دستگاه قضائی، ادارات و 

کانون به کارشناسان ارجاع داده شده 

است که از این میزان حدود 8 درصد 

مربوط به پرونده های ارجاعی کانون 

و ۹۲ درصد مربوط به سایر ارجاعات 

کارشناسی می باشد.

وی یادآور شد: هرساله دریکی از روزهای 

هفته قوه قضاییه و همچنین اول آبان 

ماه ارزیابی وثائق مربوط به زندانیان 

به صورت رایگان انجام می شود و در بقیه 

سال به جهت کمک به زندانیان، ارزیابی 

وثائق آن ها با ۵0 درصد تخفیف مورد 

ارزیابی کارشناسان کانون قرار می گیرد 

که سال گذشته ۲1۷۵ پرونده زندانیان 

به این صورت ارزیابی و کارشناسی 

شده است.

وی با اشاره به این که بیشترین موضوعات 

مورد کارشناسی مربوط به ارزیابی املاک 

و مستغلات است و بیشترین تعداد 

کارشناسان به ترتیب در رشته های 

تخصصی راه و ساختمان و کشاورزی 

و منابع طبیعی است درباره تخلفات 

کارشناسان اظهار داشت: تخلف در 

هر جائی ممکن است اتفاق بیفتد اما 

تلاش کردیم ضریب خطا و تخلف در بین 

کارشناسان را به حداقل برسانیم و در 

این خصوص از طریق اعمال کنترل های 

داخلی و نظارت های بیرونی از حسن 

جریان کارشناسی صیانت نماییم و در 

صورت مشاهده تخلف توسط کارشناس، 

برخوردهای به موقع از طریق دادسرا و 

دادگاه انتظامی کانون به عمل می آید.

کارشناسانرسمیدادگستریهمیاروامیندستگاهقضا

راز خودکشی همسر مرد پولدار 
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 مزایده املاک و اموال مازاد 
موسسه اعتباری ملل

موسسه اعتباری ملل اموال و املاک مازاد خود را از طریق مزایده به 

افراد متقاضی واجد شرایط به فروش می رساند.

این موسسه به منظور افزایش توان تسهیلات دهی نسبت به فروش 

املاک و اموال مازاد خود به صورت مزایده و با شرایط نقد و اقساط 

اقدام می نماید.

 این گزارش می افزاید: موسسه اعتباری ملل همچنین در نظر دارد 

سهام خود، در شرکت های تامین سرمایه نوین، سهامی فرش ایران 

و گروه توسعه اقتصاد ملل و املاک مازاد را به متقاضیان واجد شرایط 

بر اساس قیمت پایه به بالاترین قیمت پیشنهادی و به صورت نقد 

و اقساط)سهام شرکت ها بصورت نقدی می باشد( واگذار نماید.

متقاضیان برای اطلاع از شرایط واگذاری سرمایه گذاری ها و اموال می 

www.melalbank.  توانند به سایت موسسه اعتباری ملل به نشانی

ir مراجعه نمایند.

 تکنولوژی جدید در ساخت وسازها  
راهبرد سرعت و کیفیت 

گزارشالهامقلیپور

در بعضی مواقع مصالح هوشمند اولیه جالب توجه می باشند ولی 

به طور تخصصی در مهندسی و سایر علوم و به تازگی در زمینه طیف 

مرئی رنگی )مانند تعداد نامحدودی فنجان های ترموکرومیک که 

وقتی پر می شوند تغییر رنگ می دهند( کاربرد دارند. اخیرا تعدادی از 

این مصالح جایگاه خود را در بازار مصرف پیداکرده اند و بعضی دیگر 

هنوز بازاری ندارند تا طراحان آن ها را بشناسند. . پیشرفت در مهارت 

کنترل های الکتریکی فرصت های مناسبی را برای ساختمان سازی 

ایجاد کرد تا عملکرد بهتری داشته باشد. در این زمان، با پیدایش 

تکنولوژیهای پیچیده، نیاز به هماهنگی بهتری بین طراحی و ساخت 

ایجاد شد و سبب شد تا عملکرد و بهره برداری ساختمان موردبررسی 

قرار گیرد تا با نیازهای طراحی هم خوانی داشته باشد، تکنولوژی 

هوشمند ساختمان نیازمند تحقیق های پی درپی می باشد که شامل 

مطالعه ارتباط بین انتخاب های ساکنین، رفاه، آرامش، کیفیت هوای 

تهیه شده از تهویه طبیعی و سیستم مکانیکی و فعل وانفعالات بین 

محیط های کاری تکنولوژیکی و محیط های فیزیکی می باشد.

این گزارش نتیجه تحقیق و پژوهش الهام قلی پور کارشناس و مدیر 

کانون آگهی و تبلیغات رامتین است. 

 به منظور شناخت کارایی و کاربرد مصالح هوشمند در زمینه فرآورده های 

آن، ابتدا به نحوه پیدایش آن ها می پردازیم که در شرایط مختلف 

چگونه عمل می کنند که موردتوجه طراحان می باشند؟ نیازمند چه 

واکنش هایی می باشند؟ بعد از بررسی این موارد، به طور مستقیم 

به بررسی نتایج حاصل از تغییرات شگفت انگیز آن ها، که توسط 

تکنولوژی جدید در محصولات ظاهر می شوند و موجب شکل گیری 

فرم آن ها و کم هزینه تر شدن محصول می شوند، می پردازیم. به طور 

مثال تکنولوژی شگفت انگیزی در فرآورده فیلم های نازک وجود دارد. 

به دلیل پیشرفت و توسعه تکنولوژی ساخت و ابداع مصالح پایه ای، 

ساخت و تولید برخی مصالح امکان پذیر شده است. پیشرفت تکنولوژی 

ساخت این امکان را برای مصالح هوشمند فراهم کرده که علاوه 

بر اینکه تاکنون فقط به عنوان طرح تحقیقاتی آزمایشگاهی مطرح 

بوده اند، امروزه مورداستفاده انجمن های طراحی قرارگرفته اند.

رابطه و ارتباط میان دولت و بخش خصوصی  

سال ها است که محل اختلافات میان این 

دو نهاد است. بخش خصوصی معتقد است 

که دولت برخلاف اصول قانون با بخش 

خصوصی رفتار می کند و به نقش مشورتی 

این بخش و به خصوص اتاق بازرگانی 

که  اولین سوالی   اهمیتی نمی دهد. 

در همین رابطه به ذهن می رسد، مصادیق 

دخالت های دولت در امور اتاق هاست. 

محمدحسین روشنک، رییس اتاق مشترک 

بازرگانی ایران و تاجیکستان در همین 

باره پاسخ می دهد:

اصولا دولت ها با بخش خصوصی در شعار 

و حرف هماهنگ هستند و ادعا دارند که 

با آغوش باز پذیرای انتقادات این بخش 

هستند اما همین نگاه در عمل، هیچ نمودی 

ندارد. اساسا در کشور، هماهنگی      ای 

میان دولت، بخش خصوصی و آنچه در 

 اقتصاد کشور می گذرد، وجود ندارد. 

اگر احیانا شورایی هم تشکیل شده و از 

بخش خصوصی دعوت شود، اکثر اعضای 

جلسه دولتی      ها هستند و تنها یک یا دو 

نفر از بخش خصوصی در این جلسات 

اظهارنظر می کنند؛ بنابراین نظرات آن ها 

اصلا به چشم نمی آید.

دولت فعلی و دولت قبلی در بسیاری از 

موارد با بخش خصوصی هم نظر نیستند 

درصورتی که این بخش ارتباط مستقیمی 

با مسائل اقتصادی کشور دارد و بهتر 

است که کمی به راهنمایی      های بخش 

خصوصی نیز بیشتر توجه شود.

بر اساس اصل 44 قانون اساسی، نظام 

اقتصادی ایران بر پایه سه بخش دولتی  

 تعاونی و خصوصی با برنامه      ریزی منظم 

و صحیح استوار است. کارشناسان حقوق 

معتقدند قانون همه این ابزارها را پیش بینی 

کرده، اما این موارد اجرا نمی شوند. البته 

این قانون، چندین بار در سال های ۹4  

۹۵ و ۹۷ اصلاح شده است. بخشی از این 

اصلاحات به حوزه حقوق رقابت و شورای 

رقابت هم برمی گردد به ویژه ماده  ۷ آن که 

درباره تسهیل کسب وکار است، یکی از 

مشکلات تسهیل مجوز      های کسب وکار 

قضا زدایی از آن هاست که به هرحال یکی 

از مسائل عمده در کشور است.

برای مثال، قانون بهبود مستمر فضای 

کسب وکار یکی از همین قوانینی است 

که شما از آن حرف می      زنید اما حتی یک 

بخش کوچک از آن هم به درستی اجرانشده 

است. دولت باید به قانون مراجعه کند 

ولی متاسفانه چنین نمی شود. ما هم 

منتظریم که یک فرد از بدنه دولت مدعی 

شود که این قوانین اجراشده تا از او بپرسیم 

نمودهای بیرونی اجرای این قوانین در 

کجاست؟ توجه به قوانینی که برای کمک 

به بخش خصوصی و اقتصاد در قانون 

اساسی است، اصلا در اولویت      ها نیست.

بخش خصوصی بسیاری اوقات از تدوین 

بخش      نامه      های مربوطه مطلع نمی شود و 

تنها زمانی از وجود آن ها آگاه می شود که 

باید آن ها را اجرا کند و هیچ راه دیگری برای 

لغو آن نیست. به طورکلی هماهنگی بین 

نهادها اصلا وجود ندارد؛ حتی می توان 

گفت که بخش زیادی از بدنه فعلی دولت  

بخش خصوصی را به رسمیت نمی      شناسد. 

ما معتقدیم اگر دولت به بخش خصوصی 

کمک نمی کند مساله      ای وجود ندارد اما 

برای ادامه فعالیت نیاز داریم که دولت 

دست از مانع      زایی بردارد.

در دولت های یازدهم و دوازدهم، نگاه 

کابینه دولت به بخش خصوصی نگاه بهتر 

و مثبت      تری بود اما در دولت کنونی این 

نگاه، نگاه منفی است. البته در این دولت 

وضعیت ما در بخش بین المللی بهتر شده 

که همین نکته بسیار کمک کننده      ای 

برای ما است.

البته روشنک در حالی از بهبود اوضاع 

بین المللی فعالان اقتصادی می گوید که 

آمارهای سازمان توسعه تجارت از کاهش 

حجم تجارت خارجی ما با کشورهای همسایه 

خبر می دهد. برای مثال افغانستان از پنج 

مقصد اول صادراتی ایران حذف شده و 

صادرات به عراق نیز به شدت کاهش یافته 

است.

وزارت امور خارجه در دولت سیزدهم تلاش 

کرده که با سفر به کشورهای همسایه 

رابطه تجاری ما با آن ها را بهبود بخشد 

و از این کاهش عمده جلوگیری کند. 

البته همین الان هم صادرات به خصوص 

در خراسان بسیار کاهش یافته است. 

صادرات کالاهای صنعتی ما همه دچار 

افت زیادی شده اند.

همچنین همه کالاهایی که شامل ارز 

4۲00 بوده و حالا حذف شده هم دچار 

مشکل شده اند. مثلا اگر قبلا محصولات 

غذایی مانند کیک، ماکارونی و شیرینی 

صادر می کردیم حالا نمی توانیم آن را 

صادر کنیم. عمده صادرات ما در خراسان 

به افغانستان بود که بعد از ورود طالبان  

جهت      گیری      های متفاوتی پیدا کرد و از 

سوی دیگر هم قدرت خرید مردم این 

کشور کاهش یافت. دولت و وزارت امور 

خارجه پیگیر اوضاع بودند اما تاکنون 

شرایط تغییر زیادی نیافته است.

صادرات مشتقات نفتی و پتروشیمی کمی 

بهبودیافته اما کالاهای صنعتی همچنان 

وضعیت بدی دارند، به  همین دلیل می      گویم 

اگر فعالیت های دولت سیزدهم نبود، 

وضعیت از این بدتر می شد. همان گونه 

و  تاجیکستان  در  ما  مشکلات  که 

 ترکمنستان به کمک دولت حل شده است. 

البته در دولت       یازدهم و دوازدهم، نگاه 

دولت به فعالان اقتصادی و سرمایه      گذاران، 

نگاه بهتر و مناسب      تری بود اما در بدنه 

دولت سیزدهم این نگاه مانند دولت قبلی 

نیست. آن ها به دنبال رقابت با بخش 

خصوصی هستند.

اختلافات ما در این برهه، زیربنایی است. 

وجود سرمایه      گذار و کارآفرین از منظر 

دولت، به منزله وجود نهادی استثمارگر 

است که اقتصاد کشور را دچار مشکل 

خواهد کرد؛ درصورتی که این چنین نیست. 

آن ها نمی پذیرند که سرمایه      گذار در حال 

کمک به اقتصاد کشور است و سعی دارد 

اشتغال زایی را بهبود بخشد. ما باید این 

مطالب را علنی بیان کنیم تا دولت سعی 

در بهبود آن داشته باشد، زیرا در دولت 

سیزدهم، خصوصی      سازی کاملا نابودشده 

است.بحث ورود مجلس در انتخابات اتاق 

یکی دیگر از مباحثی است که در برخی 

از رسانه      ها و در یک سال اخیر شایعات 

زیادی را در پی داشت.

این اتفاق در حالی رخ داد که مجلس 

ازنظر قانونی حق چنین عملی را نداشت.

مجلس با اعمال قدرت سعی دارد در امور 

ما ورود کند اما ما نمی توانیم از مجلس 

بپرسیم؛ چرا اجازه می دهد در امور اتاق 

دخالت کند؛ وقتی اصلا چنین حقی 

نداشته و اتاق یک نهاد خصوصی مستقل 

است. خود اتاق باید پیگیر سلامت امور 

داخلی خود باشد که همین طور هم هست.

از سویی دیگر، وزارت صمت هم در اتاق 

نمایندگانی دارد که می تواند از این طریق 

پیگیر اموری که لازم دارد، باشد اما دخالت 

 به چنین روشی اصلا درست نیست. 

اساسا ابزارهای قانونی برای ما وجود ندارند  

زیرا ابزار قانونی بدون قدرت اجرا نمی شود 

و بخش خصوصی نیز قدرتی ندارد. اتاق 

بازرگانی بودجه      ای از دولت نمی گیرد و از 

نظر قانون نیز چنین عملی خلاف است.

محمدحسین روشنک پاسخ می دهد

تقابل دولت و بخش خصوصی،چرا و به چه علت؟

با افزایش فیلترینگ به ویژه پس از فیلترینگ 

تلگرام و اخیراً نیز اینستاگرام، خریدوفروش 

فیلترشکن ها به یک کسب وکار پررونق 

تبدیل شده است.

البته در سال های اخیر صحبت هایی 

درباره گروه های ذی نفع خریدوفروش 

فیلترشکن ها در محافل عمومی و فضای 

مجازی طرح می شود که به صورت رسمی 

تایید نشده است.به عقیده صدیقه ببران، 

استاد ارتباطات، فیلترینگ واتس آپ 

و اینستاگرام علاوه بر ضرر عظیم به 

کسب وکارها، مردم را به قانون گریزی 

سوق می دهد.بررسی ها نشان می دهد 

گسترش فیلترینگ، باعث رونق فروش 

فیلترشکن در کشور شده و به نوعی که 

گفته می شود گردش مالی آن در سال 

بیش از ۶00 میلیارد تومان است. این 

عددی است که سپیده حبیبی، عضو 

انجمن صنفی کسب وکارهای اینترنتی 

حدود یک سال پیش به ایرنا اعلام کرده 

بود که گردش مالی فروش)vpn( وی  پی  

ان در ایران ماهانه ۵0 میلیارد تومان و 

سالانه ۶00 میلیارد تومان است.

تجارت  گزارش  طبق  دیگر  سوی  از 

الکترونیک سال گذشته، 3 میلیارد و 

۶0 میلیون تراکنش به ارزش کلی 1۲3۷ 

هزار میلیارد تومان سهم کسب وکارهای 

اینترنتی دارای اینماد بوده است که با 

اختلال در اینترنت  فیلترینگ شبکه های 

اجتماعی، ارزشی معادل یک سوم کل 

بودجه دولت و شرکت های دولتی، درخطر 

جدی قرارگرفته است. کسب وکارهایی که 

۶0 درصدشان را جوانان توسعه داده اند. 

اگرچه شاه میرزایی، معاون وزیر صمت، 

سهم اینستاگرام در کسب وکارها را ناچیز 

می داند و بر این عقیده است که سهم 

اینستاگرام از کسب وکارهای اینترنتی 

کمتر از 3 درصد است وعده ای آمارهای 

غلط از میزان کسب وکارهای تعطیل شده 

می دهند.بااین وجود گویا قرار نیست 

فیلترینگ این دو شبکه اجتماعی به ویژه 

اینستاگرام برداشته شود تا جایی که 

هفته گذشته معاون وزیر ارتباطات نیز 

با اشاره به دردسر فیلترینگ اینستاگرام 

برای کسب وکارها تأکید کرد که اشتباه از 

سوی مردم بوده و نباید از ابتدا از ابزاری 

همچون اینستاگرام استفاده می کردند و 

مردم باید به هشدار مسوولان برای کوچ 

به پلتفرم های داخلی توجه می کردند.

اما هنوز بسیاری از کسب وکارها به دلیل 

فعالیت و تلاشی که در این سال ها در 

این فضا برای توسعه کسب وکارشان 

کرده اند، برای ادامه حیاتشان از فیلترشکن 

استفاده می کنند که این فضا موجب 

بازار سیاه خریدوفروش فیلترشکن شده 

است. مشاهدات خبرنگار ایسنا حکایت 

از قیمت بالای فیلترشکن در بازار دارد، 

اگرچه برخی سایت ها به صورت مجازی 

اکانت خود را یک، سه و یا شش ماهه و 

حتی یک ساله می فروشند، اما به گفته 

کاربران، قیمت ها نجومی و از حدود 80 

هزارتا بالای سه میلیون تومان است.

خریدوفروشVPNپررونقشد
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